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DOTAZNÍK PRO KANDIDÁTA NA FUNKCI KOMISAŘE 

Kostas KADIS 

Rybolov a oceány 

 

1. Celková způsobilost, proevropské smýšlení a osobní nezávislost 

Které aspekty Vaší kvalifikace a osobních zkušeností hovoří pro Vaše jmenování komisařem a jsou obzvláště 

relevantní z hlediska obecného evropského zájmu, a to zejména v oblasti, za niž ponesete odpovědnost? Jak budete 

přispívat k naplňování politických směrů Komise? Jak budete uplatňovat hledisko rovnosti žen a mužů 

a začleňovat jej do všech oblastí politik Vašeho portfolia? Jak budete zohledňovat problematiku mládeže? 

Jak můžete Parlamentu prokázat svou nezávislost a jak hodláte zajistit, aby žádná z Vašich minulých, současných 

či budoucích aktivit nezpochybnila plnění Vašich povinností v rámci Komise? 

Mé vysokoškolské vzdělání i profesní zkušenosti jsou úzce spjaty s hlavními prioritami Evropské unie, zejména v 

oblasti, za kterou bych byl odpovědný.  

Vystudoval jsem biologii a získal titul Ph.D. v oboru ochranářské biologie. Později jsem se stal profesorem v 

oblasti ochrany biologické rozmanitosti. Ve svém výzkumu financovaném Evropskou komisí a OSN se zaměřuji 

na zachování biologické rozmanitosti a na udržitelné řízení zdrojů, včetně příslušných socioekonomických 

aspektů. Kromě své akademické kariéry jsem ve své zemi působil také jako ministr zdravotnictví (2007–2008), 

ministr školství a kultury (2014–2018) a ministr zemědělství, rozvoje venkova a životního prostředí (2018–2023). 

Jako ministr zemědělství, rozvoje venkova a životního prostředí jsem dohlížel na provádění politik souvisejících 

s rybolovem a mořským výzkumem. Byl jsem odpovědný zejména za provádění společné rybářské politiky na 

Kypru a za vypracování vnitrostátního operačního plánu pro mořské prostředí, rybolov a akvakulturu na období 

2021–2027. Kromě toho jsem ve spolupráci s náměstkem ministra námořní dopravy vypracoval kyperský územní 

plán pro námořní dopravu. V rámci tohoto úsilí jsme rovněž využili unijních nástrojů k zajištění finanční podpory 

rybářům, kteří se potýkali s existenčními problémy, a to zvláště v důsledku pandemie covidu-19. Během svého 

pětiletého funkčního období jsem se aktivně účastnil většiny zasedání Rady pro zemědělství a rybolov, na nichž 

se řešily celounijní politiky a výzvy týkající se rybolovu a oceánů. 

Domnívám se, že bych své odborné znalosti a zkušenosti velice dobře uplatnil při utváření vyvážených politik v 

oblasti, za kterou bych byl odpovědný, s přihlédnutím ke všem relevantním aspektům. 

Při prosazování politických směrů bude mou hlavní prioritou zajistit udržitelnost, konkurenceschopnost a odolnost 

odvětví rybolovu a akvakultury a rovné podmínky pro evropský řetězec rybolovu. To bude mým hlavním cílem i 

při vytváření vize pro toto odvětví s výhledem do roku 2040. V rámci tohoto úsilí bych rád všechny příslušné 

zúčastněné strany zapojil do probíhajícího komplexního hodnocení společné rybářské politiky. Zároveň bych se 

zasadil o uspořádání dialogů o rybolovu a oceánech. Stejnou pozornost je třeba věnovat environmentálnímu a 

socioekonomickému rozměru této politiky. Na základě zjištění, která z hodnocení SRP vyplynou, budu vycházet 

ze silných stránek společné rybářské politiky a zároveň se zaměřím na řešení případných nedostatků. Chci zajistit 

takovou SRP, která by byla přizpůsobena dnešním podmínkám a obstála při řešení nových výzev tohoto odvětví. 

Současně chci podporovat členské státy při provádění acquis v oblasti rybolovu a pomáhat jim při navrhování 

rychlých a účinných intervenčních opatření, případně i prostřednictvím technické podpory ze strany Evropské 

komise.  

Rovněž hodlám předložit návrh holistického přístupu k podpoře modré ekonomiky a k zajištění řádné správy a 

zdraví našich oceánů ve všech aspektech, jak je uvedeno v Evropském paktu o oceánech, který bude jednotným 

strategickým referenčním rámcem pro všechny politiky související s oceány. Budu usilovat o optimalizaci 

rozmanitých způsobů, jak se moře a oceány využívají, s cílem sladit mimo jiné potřeby ochrany přírody a výroby 
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obnovitelné energie na moři s potřebami odvětví rybolovu a akvakultury. V tomto ohledu bude hrát zásadní roli 

nový posílený přístup k územnímu plánování námořních prostor. Budu rovněž zkoumat možnosti pohlcování 

uhlíku do moří a oceánů (tzv. modrého uhlíku) a pokračovat v úsilí o usnadnění transformace energetiky v odvětví 

rybolovu. Budu také přispívat k realizaci plánu pro přizpůsobení se změně klimatu a zajistím, aby se řešila 

zranitelnost pobřežních komunit a odvětví rybolovu a akvakultury. Zasadím se o to, aby se jádrem našeho 

hospodářství stal výzkum a inovace a aby byla za tímto účelem vypracována strategie EU pro výzkum a inovace 

v oblasti oceánů. 

Rád bych přispěl k vytvoření strategického přístupu k diplomacii EU v oblasti oceánů, aby si Unie udržela svou 

vedoucí úlohu při stanovování agendy pro oceány na celosvětové úrovni a tuto pozici dále upevňovala. Cílem je 

zajistit spravedlivé, udržitelné a bezpečné využívání oceánského prostoru a jeho zdrojů. Jednou z mých priorit 

bude mobilizace partnerů EU, aby na konferenci OSN o oceánech v Nice v červnu 2025 urychleně ratifikovali 

Dohodu o mořské biologické rozmanitosti v oblastech za hranicemi národní jurisdikce a aby ji provedli do práva 

EU. Prostřednictvím diplomacie EU týkající se oceánů budu rovněž věnovat úsilí zachování rovných podmínek 

pro evropský rybářský řetězec a zajištění jeho ochrany před nekalou celosvětovou hospodářskou soutěží, včetně 

nezákonného, nehlášeného a neregulovaného rybolovu. Budu také pracovat na vytvoření nové generace dohod o 

partnerství v oblasti udržitelného rybolovu.  

Výše uvedené úsilí přispěje ke splnění klíčových cílů politických směrů Komise, konkrétně globální 

konkurenceschopnosti a bezpečnosti EU, včetně potravinového zabezpečení.   

Jsem odhodlán prosazovat rovnost žen a mužů. Ta bude jedním z klíčových prvků při vytváření naší vize odvětví 

rybolovu pro rok 2040.  Zvláštní pozornost budu věnovat účasti žen v odvětvích rybolovu a modré ekonomiky, a 

to mimo jiné prostřednictvím možného zvyšování kvalifikace nebo zajištěním přístupu k financování pro 

podnikatelky.  

Zajistím rovněž vyvážené zastoupení žen a mužů ve svém týmu. 

Rovněž chci zajistit, aby byla při vypracovávání a provádění politik spadajících do mé působnosti plně zohledněna 

perspektiva mladých lidí. Dosáhnout toho chci zejména prostřednictvím pravidelných dialogů s mládeží. Abychom 

do tohoto sektoru přilákali mladší generaci, musíme se zasadit o to, aby byl rybolov a akvakulturní sektor ziskový, 

digitalizovaný a udržitelný a aby byl v souladu s hodnotami, dovednostmi a ambicemi mladých lidí. Pokud budu 

Parlamentem ve funkci komisaře potvrzen, uspořádám během prvních 100 dnů svého mandátu dialog s mladými 

lidmi o politice v mé gesci. 

Při plnění svých úkolů budu i nadále nezávislý. Jak jsem uvedl ve svém prohlášení o zájmech, vzdal jsem se všech 

svých minulých funkcí a v případě schválení ve funkci komisaře ukončím svůj současný pracovní poměr, z něhož 

jsem momentálně na neplacené dovolené. 

2. Výkon funkce ve svěřeném portfoliu a spolupráce s Evropským parlamentem  

Můžete přislíbit, že budete Parlament řádně informovat o své činnosti a o činnosti svých útvarů? Jakou podle Vás 

nesete odpovědnost vůči Parlamentu? 

Jaké konkrétní přísliby můžete dát, pokud jde o Vaši interakci s Parlamentem a přítomnost na jeho půdě, a to jak 

ve výborech, tak v plénu, a pokud jde o transparentnost, spolupráci a skutečné zohledňování postojů Parlamentu 

a vstřícnost k jeho žádostem o legislativní podněty? Pokud jde o zamýšlené iniciativy nebo probíhající postupy, 

budete Parlamentu včas poskytovat tytéž informace a dokumenty jako Radě? 

Při prosazování našich demokratických hodnot má zásadní význam odpovědnost, respekt a spolupráce se zástupci 

občanů EU, tedy s poslanci a poslankyněmi Evropského parlamentu. Jsem plně odhodlán svou funkci vykonávat 

v tomto duchu. Tento přístup jsem důsledně dodržoval po celou dobu své politické kariéry jako ministr na třech 

různých ministerstvech.  

Příspěvky Parlamentu považuji za naprosto zásadní součást legislativního procesu. Evropské politiky by měly 

reagovat na potřeby občanů EU a právě tyto potřeby Evropský parlament zastupuje.  

Jsem plně odhodlán tuto specifickou vazbu mezi Evropským parlamentem a Komisí prohlubovat. Chci rozvíjet 

vztah založený na otevřenosti, transparentnosti a vzájemné důvěře.  
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Zajistím, aby byl Parlament pravidelně informován o všech opatřeních v oblasti rybolovu a politik týkajících se 

oceánů. Společně s útvary, které budou v mé působnosti, chci plně uplatňovat požadavky rámcové dohody o 

vztazích s Evropským parlamentem, přičemž zvláštní pozornost budu věnovat ustanovením týkajícím se výměny 

informací. Pokud jde o opatření navazující na stanoviska a požadavky Evropského parlamentu, budu uplatňovat 

ustanovení rámcové dohody a ve svých oblastech působnosti zajistím, aby Komise reagovala na parlamentní 

usnesení nebo požadavky předložené na základě článku 225 SFEU. Konkrétně jsem odhodlán vést s Parlamentem 

o politikách spadajících do mého portfolia strukturovaný dialog, aby mohl Parlament plně vykonávat svůj 

demokratický dohled. Rovněž se zasadím o to, aby byly názory Evropského parlamentu vyjádřené v usneseních 

nebo rozpravách při utváření politik v oblasti rybolovu a oceánů plně zohledňovány. 

Slibuji, že za iniciativy, které předložím v oblasti rybolovu a oceánů, převezmu plnou politickou odpovědnost, 

aniž by byla dotčena zásada kolegiality. Věřím, že dobrá interinstitucionální spolupráce povede k větší legitimitě 

a odpovědnosti a přispěje k účinnosti a řádné správě věcí veřejných.  

Zavazuji se navázat s poslanci Evropského parlamentu otevřený a transparentní vztah založený na vzájemné 

důvěře a pravidelné a obsáhlé výměně informací, aby mohl Parlament vykonávat svou legislativní a kontrolní 

úlohu. Za naprosto zásadní považuji dobré vztahy s Výborem pro rybolov a dalšími relevantními výbory. Budu 

vždy k dispozici pro dvoustranná setkání a přímou komunikaci s koordinátory, zpravodaji a členy výboru.  

V souladu s politickými směry nově zvolené předsedkyně Komise budou útvary, za něž odpovídám, vypracovávat 

pro Evropský parlament a Radu výroční zprávu o pokroku. Tím se zajistí, aby byla v rámci mého portfolia přijata 

vhodná následná opatření. Jsem si vědom toho, že Komise uplatňuje vůči Evropskému parlamentu jako orgánu 

zastupujícímu občany EU velmi vysoké standardy transparentnosti. Ty se vztahují rovněž na schůzky se zástupci 

zájmových skupin. Rovněž zajistím, aby názory Evropského parlamentu vyjádřené v usneseních nebo rozpravách 

byly při utváření politik v oblasti rybolovu a oceánů plně zohledňovány. 

Jsem odhodlán Evropský parlament plně informovat o všech plánovaných iniciativách a probíhajících postupech. 

V tomto ohledu je nezbytné, aby se, pokud jde o sdílení informací, zacházelo s Evropským parlamentem a Radou 

stejně. Konkrétně jsem odhodlán poskytovat Evropskému parlamentu kompletní a včasné informace v souladu s 

rámcovou dohodou o vztazích mezi Evropským parlamentem a Komisí, pokud jde o akty v přenesené pravomoci 

i mezinárodní dohody.   

Otázky Výboru pro rybolov  

3. Jak dosáhnete rovnováhy mezi udržitelným řízením rybolovných zdrojů, ochranou mořského prostředí a 

vytvořením bezpečného, ziskového a udržitelného odvětví rybolovu, jež je schopno zajistit generační obměnu a 

tvorbu pracovních míst? 

Rybolov je jádrem pobřežních komunit, kde se prolíná s jejich identitou, kulturním dědictvím a hodnotami, a 

poskytuje jim klíčový zdroj obživy. Má-li být odvětví rybolovu dlouhodobě ziskové a atraktivní pro mladé lidi, 

potřebujeme zdravý oceán a produktivní rybí populace. Je proto zapotřebí správné rovnováhy mezi řízením našich 

rybolovných zdrojů, příjmy rybářů a ochranou našeho mořského prostředí. 

Pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, mám v úmyslu dosáhnout této rovnováhy vypracováním dlouhodobé 

vize pro odolné, konkurenceschopné a udržitelné odvětví rybolovu s výhledem do roku 2040, k čemuž přispěje 

několik podkladů. Komplexní hodnocení společné rybářské politiky (SRP) se zvláštním zřetelem na všechny tři 

pilíře udržitelného rozvoje, tedy pilíř environmentální, hospodářský a sociální, umožní určit silné a slabé stránky 

této politiky. Na základě výše uvedeného doporučím Komisi, aby v případě potřeby navrhla nezbytná opatření k 

upřesnění a posílení této politiky do budoucna.   

Mým cílem je zajistit dlouhodobou konkurenceschopnost odvětví, což rovněž přispěje k vytváření pracovních míst 

a přilákání mladších generací, a zároveň budu i nadále upřednostňovat udržitelnost a ochranu mořského prostředí. 

Péče o životní prostředí je předpokladem prosperujícího odvětví rybolovu. Bez environmentální udržitelnosti 

nebude ani socioekonomická udržitelnost, stejně jako bez ryb nebudou rybáři. 

Jednou z otázek posuzovaných v rámci probíhajícího hodnocení bude nalezení způsobů, jak zjednodušit stávající 

pravidla a snížit administrativní zátěž pro rybáře. K zefektivnění sběru údajů a kontroly by měl být plně využit 

potenciál digitálních technologií a umělé inteligence. Vzhledem k tomu, že přibližně 80 % loďstva EU tvoří drobní 

rybáři, bude toto hodnocení příležitostí k nalezení způsobů, jak odvětví loďstva dále podpořit. Je třeba lépe řešit 

sociální stránku rybolovu. Je třeba dále rozvíjet sociální údaje a ukazatele. Pokud budu potvrzen ve funkci 
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komisaře, budu prosazovat provádění Mezinárodní úmluvy o výcviku a kvalifikaci rybářů s cílem zajistit lepší 

výcvik a kvalifikaci, přičemž se budu snažit, i ve spolupráci se svými kolegy komisaři, o zlepšení bezpečnostních 

podmínek, a to i pro menší rybářská plavidla. Věřím, že nová podpůrná opatření týkající se drobných rybářů, 

výcviku, zvýšení bezpečnosti, zdravých populací a digitálního prostředí by přispěla k přilákání většího počtu 

mladých lidí do odvětví rybolovu.  

Souběžně s hodnocením společné rybářské politiky budu i nadále podporovat členské státy při řádném provádění 

pravidel společné rybářské politiky a acquis v oblasti rybolovu s cílem zajistit udržitelnost našeho rybolovu. 

Povzbuzuje mě skutečnost, že pokračující provádění společné rybářské politiky vedlo ke zlepšení stavu biomasy 

u celé řady rybích populací. V této pozitivní cestě obnovy našich rybích populací a obnovy zdraví našich oceánů 

a moří musíme pokračovat.  

Součástí rovnice bude také širší ochrana mořského prostředí. K tomuto cíli přispěje i Evropský pakt pro oceány, a 

to vytvořením uceleného rámce, který účinně zohlední všechny politiky EU, jež ovlivňují zdraví oceánů a živobytí 

rybářů a pobřežních komunit. Zajistím, aby během tohoto funkčního období bylo dosaženo dohodnutých cílů v 

oblasti ochrany našich moří a jejich biologické rozmanitosti.  

Prostřednictvím strategie EU pro výzkum a inovace v oblasti oceánů také vypracuji komplexní program pro 

znalosti, inovace a investice v oblasti mořského prostředí. Tím se zajistí, že budou k dispozici potřebné údaje, 

vědecké poznatky a finanční prostředky pro přijímání a provádění rozhodnutí, která jsou nezbytná k zajištění 

vyváženého přístupu k řízení rybolovu a k dalšímu zvýšení ziskovosti tohoto odvětví. 

4. Zvažujete vedle pokračujícího plného provádění společné rybářské politiky konkrétní reformy týkající se 

povinnosti vykládky, včetně alternativ, a zavedení víceletých celkových přípustných odlovů, zlepšení 

ekosystémového přístupu nebo vytvoření pobídek k výzkumu nových udržitelných rybolovných technik? 

Pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, bude jednou z hlavních priorit mého funkčního období vybudování 

konkurenceschopného, udržitelného a odolného odvětví rybolovu za rovných podmínek v celém hodnotovém 

řetězci. Vyžaduje to na jedné straně opatření na celosvětové úrovni vůči našim partnerům v oblasti řízení rybolovu 

a v obchodních vztazích, a na druhé straně je třeba přemýšlet o způsobu, jakým řídíme rybolov v rámci EU. 

Vhodnost platného právního rámce a způsob jeho provádění mají zásadní význam pro vymezení podmínek, za 

nichž naše odvětví fungují, a příležitostí, které mají pro růst, inovace a větší ziskovost, přičemž zároveň musí 

zůstat udržitelné dědictví příštím generacím.  

Proto bude mým prvním cílem, pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, dokončit probíhající hodnocení nařízení 

o společné rybářské politice podle nejvyšších standardů zlepšování právní úpravy. Zahrnuje to i konkrétní pohled 

na povinnost vykládky. Je důležité shromáždit komplexní a kvalitní údaje pro posouzení toho, jak se povinnost 

vykládky plní a jak funguje a proč funguje právě takto. Zároveň jsem pevně přesvědčen, že každý právní předpis 

je pouze tak dobrý, jak dobré je jeho provádění. Proto bude během probíhajícího hodnocení stejně důležité 

pokračovat v provádění acquis v oblasti rybolovu, včetně nařízení o společné rybářské politice a nedávno 

revidovaných pravidel pro kontrolu rybolovu, a to ve všech jeho rozměrech. V tomto ohledu budu členským státům 

nápomocen při navrhování rychlých a účinných intervenčních opatření, případně i prostřednictvím technické 

podpory ze strany Evropské komise. Každé rozhodnutí směřující ke zdokonalení nebo posílení nařízení o společné 

rybářské politice by mělo být založeno na řádných důkazech a dialogu o provádění, do něhož by byly zapojeny 

všechny dotčené zúčastněné strany. Měl by se zaměřit na řešení zjištěných nedostatků a zároveň vycházet z 

dosavadních pozitivních výsledků. Měl by být také provázen posouzením dopadů na životní prostředí a 

socioekonomických dopadů. A konečně, jakékoli případné opatření týkající se konkrétně povinnosti vykládky 

musí být založeno na vědeckých důkazech a musí plně zohledňovat hlavní sledovaný cíl – zejména podporu 

selektivity lovných zařízení a předcházení nehospodárným výmětům ryb do moře. Z údajů vyplývá, že před 

zavedením povinnosti vykládky docházelo k výmětům do moře v objemu 40 %, ačkoli provozovatelé téměř žádné 

výměty nehlásili. Nejenže se jednalo o nehospodárný postup, ale také se tím znemožnilo zjistit stav populací, což 

je pro stanovení rybolovných práv zásadní.  Vývoj a používání inovativních rybolovných technik může na jedné 

straně umožnit větší selektivitu a zároveň zvýšit účinnost, a tím i ziskovost našeho loďstva. Proto budu v případě 

svého potvrzení ve funkci komisaře podporovat pokračující investice do shromažďování údajů, vědy, výzkumu a 

inovací s cílem pomoci těm, kdo řídí rybolov, a našim rybářům, aby byli vybaveni nejlepšími znalostmi a 

technologiemi, které jim pomohou činit nejlepší rozhodnutí o odpovědnějším, a tedy udržitelnějším rybolovu. 

Bude to klíčovým aspektem strategie pro výzkum a inovace v oblasti oceánů, kterou mám za úkol předložit, pokud 

budu potvrzen, a učiním z mořských znalostí, inovací a investic klíčový pilíř Evropského paktu pro oceány.  
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Ekosystémová hlediska jsou již nyní důležitými prvky společné rybářské politiky a jejího současného provádění. 

Spolu s vývojem vědy směrem k větší mezioborovosti a nadoborovosti chci, aby přístup založený na ekosystémech 

nabýval stále většího významu pro celostnější přístup.  

A konečně bych rád zdůraznil, že musíme mít na paměti všechny aspekty: zachování přírodních zdrojů, 

socioekonomický význam rybolovu pro komunity, jakož i zásobování kvalitními rybami za dostupnou cenu. 

Pokud jde o víceleté celkové přípustné odlovy (TAC), jestliže budu potvrzen ve funkci komisaře, hodlám požádat 

příslušné vědecké orgány, aby předložily doporučení, která by Komisi umožnila navrhnout dodatečné rybolovné 

kvóty na dva nebo více roků, počínaje populacemi, které řídí výhradně EU. 

5. Jak hodláte vytvořit spravedlivější příležitosti pro rybáře a producenty v oblasti akvakultury v EU, se zvláštním 

důrazem na drobné rybáře, zlepšit vztahy se třetími zeměmi a sladit ambici EU „vést příkladem“ s cílem společné 

rybářské politiky zajistit rovné podmínky pro všechny subjekty z EU i ze zemí mimo EU, jako je Spojené království 

a Norsko, a vést účinný boj proti nezákonným, nehlášeným a neregulovaným rybolovným praktikám?  

Když mluvím o rovných příležitostech, mám na mysli nejen drobné a velké rybáře, ale také rovné příležitosti žen 

a mužů působících v tomto odvětví, jakož i o zajištění toho, abychom udrželi atraktivitu pracovních míst pro 

zkušené rybáře i pro ty nové, a zajistili tak v tomto odvětví generační obměnu. Všichni rybáři by měli mít rovné 

příležitosti a prosperovat a přispívat k hospodářskému a sociálnímu blahobytu svých komunit. 

Drobný rybolov hraje v našich pobřežních komunitách velmi důležitou socioekonomickou roli. Toto loďstvo 

představuje většinu rybářských plavidel registrovaných v EU (76 %) a téměř polovinu pracovních míst v odvětví 

rybolovu v EU (49 %). Každá skupina loďstva čelí konkrétním problémům a tlakům, které se zároveň v 

jednotlivých mořských oblastech liší. Jsem si vědom toho, že jedním z konkrétních problémů pro 

konkurenceschopnost drobných rybářů je přístup k rybolovným právům. Ačkoli volba kritérií pro jejich 

přidělování je plně v kompetenci vnitrostátních orgánů, pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, budu aktivně 

spolupracovat s členskými státy na tom, jak zlepšit situaci v jejich vnitrostátních souvislostech. Spolu se 

zveřejněním příručky o přidělování rybolovných práv se budu podrobněji zabývat správným prováděním pravidel. 

Nebudu se zdráhat doporučit změny politiky, pokud to bude nutné.  Dále se budu zabývat diverzifikací a kombinací 

rybolovu s dalšími činnostmi, jako je cestovní ruch. 

Společným problémem pro všechny rybáře v EU i producenty akvakultury v EU jsou rovné podmínky s dovozem 

ze třetích zemí a zajištění spravedlivé hospodářské soutěže s rybáři/producenty ze zemí mimo EU. EU provádí 

přísné kontroly, aby zajistila, že dovážené potraviny splňují vysoké standardy ochrany a bezpečnosti spotřebitelů. 

Jednou z mých klíčových priorit, pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, bude zlepšení v oblasti rovných 

podmínek ve vztahu ke třetím zemím ve věcech sociální a environmentální udržitelnosti. Bude také klíčovým 

pilířem aktualizovaného strategického přístupu k vnější činnosti v oblasti rybolovu, o jehož vypracování mě 

požádala zvolená předsedkyně Komise a v jehož rámci se hodlám zabývat tím, co dalšího a co nového můžeme 

udělat.  

EU by měla jít i nadále příkladem a projevovat svou sílu v různých mezinárodních prostředích. Je třeba bez 

omezení pokračovat v úsilí o podporu celosvětové udržitelnosti akvakultury a udržitelného rybolovu 

prostřednictvím účasti EU v mnohostranných a regionálních organizacích, jako je FAO a její Generální komise 

pro rybolov ve Středozemním moři, a ve všech ostatních regionálních organizacích pro řízení rybolovu. EU již 

úspěšně prosadila hlavní zásady společné rybářské politiky ve strategii Generální komise pro rybolov ve 

Středozemním moři do roku 2030: maximální udržitelný výnos, víceleté plány, regionalizace, ochrana zranitelných 

druhů a citlivých stanovišť. 

Pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, budu rovněž trvat na tom, aby EU v mezinárodním prostředí, jako jsou 

regionální organizace pro řízení rybolovu, důsledně podporovala přijímání norem, které jsou v souladu se 

společnou rybářskou politikou. Mým cílem je vytvořit rovné podmínky tím, že se ostatní přiblíží našim normám. 

Ke spolupráci s partnerskými zeměmi bychom měli využít všechny nástroje, které máme k dispozici, včetně 

přístupu na trh. Udržitelné řízení rybolovu na volném moři může být úspěšné pouze tehdy, pokud se k němu zaváží 

všichni.  

Po vystoupení Spojeného království z EU a její společné rybářské politiky (SRP) vytvořila dohoda o obchodu a 

spolupráci mezi EU a Spojeným královstvím nový rámec pro společné řízení sdílených populací v 

severovýchodním Atlantiku.  
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V tomto rámci, jakož i v rámci dalších dvoustranných dohod a regionálních organizací pro řízení rybolovu, budu 

i nadále spolupracovat s příslušnými třetími zeměmi s cílem zachovat vysoké standardy udržitelnosti, zajistit 

spravedlivý podíl na kvótách a rovné podmínky.  Pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, budu za tímto účelem:  

1) využívat všech příležitostí k podpoře odolnosti a konkurenceschopnosti odvětví, a to propojením rybolovu s 

celkovými vztahy s našimi sousedy, zejména v severovýchodním Atlantiku; 

2) věnovat pečlivou pozornost sledování, jak se dodržují mezinárodní závazky, a zajištění stability po roce 2026, 

zejména v souvislosti s hlavou týkající se rybolovu v dohodě o obchodu a spolupráci mezi EU a Spojeným 

královstvím, a úzce spolupracovat se Spojeným královstvím při podpoře udržitelnosti a minimalizaci dopadu 

případných rozdílů v právních předpisech;  

3) podporovat budování spojenectví v regionu a posílenou spolupráci s ostatními pobřežními státy v oblastech 

společného zájmu a 

4) podporovat dialog na vysoké úrovni s Norskem s cílem zajistit, aby byla dodržována rybolovná práva EU, 

zejména pokud jde o tresku obecnou, na Špicberkách, a aby mohl pokračovat udržitelný, legitimní a zavedený 

rybolov EU v Barentsově moři.  

A konečně budu i nadále hájit kvóty EU a zajišťovat přístup plavidel EU do vod našich partnerů, což je klíčové 

pro odolnost a konkurenceschopnost odvětví rybolovu v měnícím se prostředí. 

Boj proti nezákonnému, nehlášenému a neregulovanému rybolovu je základním aspektem zajištění rovných 

podmínek. Budu plně spolupracovat s Evropským parlamentem a Radou s cílem zajistit, abychom mohli brzy 

přijmout změnu nařízení (EU) č. 1026/2012, která umožní EU přijmout vhodná opatření vůči zemím, které 

provozují neudržitelný rybolov. Pokud budu potvrzen, budou mé funkční období provázet dva důležité aspekty: 

Za prvé, aby byla EU důvěryhodná na mezinárodní úrovni, musí být zajištěno dodržování předpisů na vnitřní 

úrovni. To je výchozím bodem pro promítnutí hodnot a standardů společné rybářské politiky mimo EU. Zaměřím 

se proto na postupné, ale včasné a úplné provádění revidovaného systému kontroly rybolovu a na zavedení 

digitálního systému osvědčení o úlovku, který pomůže chránit náš trh, naše spotřebitele a rybáře před dovozem 

ryb pocházejících z nezákonného, nehlášeného a neregulovaného (NNN) rybolovu z třetích zemí. Za druhé se 

domnívám, že ochrana našeho trhu před dovozem rybolovu NNN nestačí. Mám proto v úmyslu pokračovat v 

aktivní diplomacii v oblasti rybolovu NNN se třetími zeměmi. Systém karet zavedený podle nařízení o rybolovu 

NNN se ukázal jako silný nástroj, přičemž v rámci svého funkčního období hodlám vést třetí země k řádným 

kontrolám a dodržování předpisů v oblasti rybolovu a pomáhat jim, ale v případě potřeby nebudu váhat doporučit 

všechny druhy opatření stanovených v našich právních předpisech.  

Rovné podmínky sloužící udržitelnosti rybolovu na celém světě přesahují rámec opatření pro řízení rybolovu. 

Musíme zohlednit, jak EU – velký dovozce produktů z vodních organismů – obchoduje se zbytkem světa.  Pokud 

budu potvrzen, hodlám klást velký důraz na různé nástroje, které má EU k dispozici k využití své tržní síly, ať už 

z hlediska sledovatelnosti dovážených produktů a příslušných informací pro spotřebitele, nebo v rámci společného 

řízení rybolovu s třetími zeměmi nebo našich nástrojů obchodní politiky. Jednou z nejzásadnějších změn, které 

hodlám během svého funkčního období provést, je ukončení veřejných dotací na posílení rybolovných kapacit, a 

to prostřednictvím nové dohody Světové obchodní organizace. V tomto směru budu úzce spolupracovat s 

komisařem pro obchod. 

6. Jak hodláte koordinovat všechny příslušné politiky v rámci Evropského paktu pro oceány a zapojit pobřežní 

společenství a odvětví rybolovu a akvakultury do procesu navrhování a provádění tohoto paktu? 

Naše oceány dnes čelí mnoha krizím, což je výzva i pro pobřežní komunity a odvětví modré ekonomiky, jejichž 

živobytí a prosperita závisí na zdraví oceánů. Proto se musíme komplexně zabývat tím, jak se s oceány vzájemně 

ovlivňujeme: jaký vliv máme na oceány, jaký vliv mají oceány na nás a jaké příležitosti můžeme z oceánu získat, 

přičemž si uvědomujeme jeho význam z hlediska geopolitiky, potravinové soběstačnosti, konkurenceschopnosti, 

udržitelnosti a zmírňování změny klimatu, což je vše neoddělitelně spjato s globálními životními podmínkami. 

Jsem přesvědčen, že pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, budu se moci spolehnout na spolupráci všech 

komisařů a komisařek při přípravě a realizaci Evropského paktu pro oceány jako jednotného strategického 

referenčního rámce pro oceány. Budu tento úkol řídit a usilovat zejména o přispění ze strany svých kolegů 

komisařů a komisařek odpovědných za životní prostředí, vodohospodářskou odolnost a konkurenceschopné 
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oběhové hospodářství, dopravu, energetiku a bydlení, obchod, klima a výkonného místopředsedy pro soudržnost 

a reformy. 

Evropský pakt pro oceány musí být inkluzivní a být spoluutvářen všemi příslušnými zúčastněnými stranami. O 

tuto inkluzivnost budu usilovat zejména prostřednictvím dialogů o rybolovu a oceánech a dalších podrobných 

konzultací, včetně konzultací s váženými poslanci a poslankyněmi Evropského parlamentu. Evropský námořní 

den, který každoročně pořádá jiné evropské pobřežní město, je důležitou platformou pro setkání zúčastněných 

stran a jejich zapojení do řešení otázek souvisejících s oceány, včetně Evropského paktu pro oceány. S cílem zvýšit 

zapojení na místní úrovni v celé Unii bude tato akce doplněna v různých členských státech místními iniciativami 

prostřednictvím akcí „Evropský námořní den v mé zemi“. Postarám se, aby se do toho všeho zapojily mladší 

generace. Budu rovněž i nadále oslovovat pobřežní komunity, včetně odvětví rybolovu a akvakultury, a zapojovat 

zúčastněné strany nejen do přípravy paktu, ale také jeho zavádění v praxi a našich budoucích politik.  

Pokud budu potvrzen, budu usilovat o to, aby byl Evropský pakt pro oceány předložen včas pro třetí konferenci 

OSN o oceánech, která se bude konat v červnu 2025 v Nice, a posílil tak vedoucí úlohu EU při určování globální 

agendy pro oceány.  

7. Jak posílíte evropské odvětví udržitelné akvakultury, včetně produkce řas, a zlepšíte informovanost spotřebitelů 

prostřednictvím označování původu produktů nebo rostlinných výrobků prodávaných jako ryby? 

Udržitelná akvakultura, včetně produkce řas, hraje důležitou úlohu při zajišťování udržitelných dodávek potravin 

z vodních organismů v Evropské unii. Pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, zintenzivním úsilí o plnou 

realizaci vize konkurenceschopnější, odolnější a udržitelnější akvakultury v EU, která byla stanovena ve 

strategických pokynech Komise pro akvakulturu v EU přijatých v roce 2021.  Tím se nejen zvýší příspěvek 

akvakultury k potravinové soběstačnosti EU, ale také k ekologické transformaci, zlepší se společenské přijetí a 

informovanost spotřebitelů a zvýší se znalosti a inovace. K dosažení těchto cílů je zapotřebí přijmout opatření v 

celé řadě oblastí, od zjednodušení předpisů a licenčních řízení, přes vyčlenění vhodného prostoru pro rozvoj 

akvakultury, přizpůsobení akvakultury dopadům změny klimatu až po zajištění toho, aby toto odvětví zavádělo 

inovace.  

Komise již v souladu s touto strategií podnikla několik opatření za účelem využití významného potenciálu 

udržitelného růstu akvakultury v EU. Byla zřízena online platforma s rozsáhlými znalostmi týkajícími se 

udržitelného rozvoje odvětví a již byly a ještě budou vypracovány pokyny pro osvědčené postupy v klíčových 

oblastech, jako je zefektivnění právních a správních rámců, plánování prostoru pro mořskou akvakulturu, 

přizpůsobení se změně klimatu, transformace energetiky, plánování vesmíru a přístup k vodě pro sladkovodní 

akvakulturu a akvakulturu na pevnině, jakož i zlepšení environmentálního profilu a dobrých životních podmínek 

ryb. Činnost v oblasti dobrých životních podmínek ryb podpoří nové referenční středisko EU pro dobré životní 

podmínky vodních živočichů zřízené v únoru 2024. 

Pokud budu potvrzen, budu úzce spolupracovat s Radou a Evropským parlamentem, abych zajistil, že toto odvětví 

bude mít dostatečnou prioritu a že bude možné plně využít potenciál akvakultury v EU. Využiji posouzení 

provádění strategických zásad pro udržitelnější a konkurenceschopnější akvakulturu EU v polovině období v roce 

2025 k posouzení toho, jak jsme na tom s prováděním této vize, jakož i jejího skutečného dopadu. Na základě 

tohoto posouzení zvážím, zda jsou nutná k dosažení cílů další opatření a jaká. Toto posouzení rovněž přispěje k 

hodnocení nařízení o společné rybářské politice a k vizi pro rybolov a akvakulturu do roku 2040. Udržitelná 

akvakultura bude rovněž klíčovým aspektem Evropského paktu pro oceány.  Kromě toho začátkem roku 2025 

zahájím komunikační kampaň s cílem zlepšit povědomí o akvakultuře v EU, její pochopení a přijetí. 

Komise přijala v roce 2022 zvláštní iniciativu EU týkající se řas, jejímž cílem je podpořit jejich udržitelnou 

produkci, bezpečnou spotřebu a inovativní využívání v EU. Pokud budu potvrzen, budu zvyšovat povědomí o 

přínosech silného odvětví řas v EU a podporovat provádění 23 opatření stanovených v této iniciativě, včetně 

opatření zaměřených na zefektivnění udělování licencí a přidělování námořního prostoru, jakož i zvyšování 

povědomí o přínosech řas pro lidi a planetu a provádění výzkumu a analýzy politik.  

Zajistím také, aby akvakultura – včetně řas – byla součástí našeho výzkumného a inovačního úsilí a podpory, a to 

i prostřednictvím strategie pro výzkum a inovace v oblasti oceánů, kterou vypracuji, budu-li ve funkci komisaře 

potvrzen. 

Jasné a spolehlivé informace pro spotřebitele pomocí označování mají zásadní význam pro to, aby spotřebitelé 

mohli činit informovaná nákupní rozhodnutí, která podporují volbu udržitelných produktů. Informace o původu 
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jsou pro spotřebitele obzvláště cenné, protože jim poskytují transparentnost, kterou potřebují k rozhodování. Tím, 

že spotřebitelé vědí, odkud mořské plody pocházejí, mohou aktivně podporovat místní rybářské komunity, včetně 

drobných provozovatelů. Nařízení o společné organizaci trhů s produkty rybolovu a akvakultury se zabývá 

požadavky na informace pro spotřebitele. Nařízení stanoví, že produkty prodávané v EU musí být označeny 

klíčovými informacemi, jako je název druhu, způsob produkce, oblast, kde byl produkt uloven nebo chován, a typ 

použitého lovného zařízení. Tyto požadavky se však nevztahují na zpracované produkty, které jsou osvobozeny 

od povinnosti uvádět podrobné informace, například o původu použitých surovin.  

Aktuální hodnocení společné rybářské politiky se bude rovněž zabývat ustanoveními o společné organizaci trhů a 

prověří, zda stávající pravidla pro označování poskytují spotřebitelům odpovídající informace, nebo zda je nutné 

splnění dalších požadavků za účelem lepšího informování spotřebitele při nákupním rozhodování. V návaznosti 

na toto hodnocení jsem odhodlán se touto otázkou konkrétně zabývat. 

Souběžně s tím budu s členskými státy nadále spolupracovat na bezproblémovém provádění ustanovení o 

sledovatelnosti v rámci nedávno revidovaných pravidel pro kontrolu rybolovu, která se postupně rozšíří na 

připravené a konzervované produkty a zohlední technologický pokrok a zjednodušení, jež přinese přechod na 

digitální systém. 

Je také důležité uznat zásadní roli, kterou hrají členské státy při zajišťování účinného provádění požadavků na 

označování v praxi. Pokud budu potvrzen, budu spolupracovat s členskými státy na hledání způsobů, jak by mohly 

posílit své systémy prosazování a kontroly, aby všechny produkty, včetně produktů dovážených ze zemí mimo 

EU, splňovaly naše pravidla označování a poskytovaly spotřebitelům přesné informace.  Jsem odhodlán zabývat 

se problémy výrobců a spotřebitelů v EU a prosazovat rovné podmínky pro všechny produkty bez ohledu na jejich 

původ.  

Rostlinné výrobky jsou rostoucím, ale stále velmi malým trhem. Tyto výrobky musí být díky vhodným informacím 

pro spotřebitele jasně rozpoznatelné. Za tímto účelem spustím v roce 2025 online informační systém s 

hodnoceními, který umožní účastníkům dodavatelského řetězce v EU i spotřebitelům činit udržitelná rozhodnutí 

na základě hodnocení udržitelnosti produktu u určitého zboží. 

Otázka Výboru pro životní prostředí, veřejné zdraví a bezpečnost potravin 

8. Jak hodláte zajistit, aby ochrana mořských ekosystémů a biologické rozmanitosti oceánů šla ruku v ruce s 

udržitelnou, ekonomicky životaschopnou a konkurenceschopnou evropskou modrou ekonomikou? Jak hodláte 

zajistit, aby všechny chráněné mořské oblasti byly spravovány v plném souladu s právními předpisy týkajícími se 

přírody a mezinárodními závazky EU? Jaká hodláte přijmout opatření k podstatnému snížení množství odpadu v 

mořích a k řešení znečištění moří a sladkých vod a jak hodláte toto úsilí prosazovat na mezinárodní úrovni? Jak v 

rámci své širší strategie pro přizpůsobení se změně klimatu hodláte zvýšit potenciál modré uhlíkové ekonomiky v 

EU a urychlit obnovu a ochranu ekosystémů s vysokým pohlcováním uhlíku, jako jsou mangrovové porosty, mořské 

řasy a slaniska? Jak zajistíte, aby byla odvětví modré ekonomiky, jako jsou technologie pro obnovitelnou energii 

na moři, koordinována prostřednictvím územního plánování námořních prostor, a nebyla tak v rozporu s úsilím o 

zachování moří, udržitelným rybolovem a zájmy pobřežních komunit? Jaké jsou s ohledem na současný postoj EU 

k hlubinné těžbě z mořského dna, tedy přístup předběžné opatrnosti, než bude proveden další vědecký výzkum, 

Vaše záměry v této oblasti? Jak zajistíte, aby EU i nadále hrála vedoucí úlohu při stanovování celosvětových 

norem, zajišťování konsensu ohledně provádění Dohody v rámci Úmluvy OSN o mořském právu o zachovávání a 

udržitelném využívání mořské biologické rozmanitosti v oblastech za hranicemi národní jurisdikce a dalších rámců 

pro správu oceánů a při prosazování záměrů cíle udržitelného rozvoje č. 14? 

 

Zdravý oceán je produktivní oceán. Pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, zajistím, abychom pokračovali v 

zavádění účinných a vědecky podložených opatření na ochranu přírody, jako jsou chráněné mořské oblasti a 

udržitelnější rybolovné postupy. Zásadní význam bude mít i nadále řádné provádění a prosazování unijního acquis 

a mezinárodních závazků EU.   

 

Zásadní význam bude mít také zajištění toho, aby územní plánování námořních prostor umožnilo rovnováhu mezi 

ochranou oceánů a ziskovostí činností na moři. Zvláštní pozornost budu již od počátku věnovat možnostem, které 

nabízí víceúčelové využití námořního prostoru. 

 

Pokud budu potvrzen, budu podporovat využívání nástrojů, jako je „BlueInvest“, na podporu inovací a podnikání 

v oblasti udržitelných technologií a obchodních modelů, což je podle mého názoru rovněž zásadní. Jako konkrétní 

příklad bych rád zmínil naši iniciativu EU pro řasy, jejímž cílem je podpořit rozvoj a rozšíření regenerativní 
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akvakultury v EU, která na jedné straně poskytuje nízkouhlíkové produkty pro trh EU a na straně druhé odstraňuje 

přebytečné živiny a uhlík, čímž snižuje eutrofizaci a acidifikaci oceánů.  

 

A konečně, prosazováním odpovědných vzorců spotřeby můžeme vytvořit poptávku po udržitelných produktech 

a podpořit zdravou mořskou ekonomiku.  

Tento přístup a různé výše uvedené oblasti činnosti, které se spojí v rámci připravovaného Evropského paktu pro 

oceány, vytvoří podmínky pro konkurenceschopnou a ekonomicky životaschopnou modrou ekonomiku 

budoucnosti a zároveň zachová, a dokonce obnoví zdraví našich oceánů. 

 

Environmentální rozměr je zakotven ve společné rybářské politice a jejích cílech. Doplňuje již existující silný 

právní rámec pro ochranu a obnovu přírody. Patří sem směrnice o ochraně přírodních stanovišť a směrnice o 

ochraně ptáků, jež jsou základem sítě Natura 2000, která zahrnuje i mnoho chráněných mořských oblastí, a dále 

rámcová směrnice o strategii pro mořské prostředí, jejímž cílem je zajistit dobrý stav životního prostředí ve všech 

mořských vodách a která vyžaduje, aby členské státy vypracovaly a prováděly konkrétní opatření pro správu a 

ochranu chráněných mořských oblastí a zajistily, že přispějí k dosažení celkových cílů v oblasti biologické 

rozmanitosti moří. Zásadní význam pro obnovu poškozených mořských ekosystémů a posílení jejich odolnosti 

bude mít také nedávno přijaté nařízení o obnově přírody.  

 

Pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, budu úzce spolupracovat s komisařkou pro životní prostředí, 

vodohospodářskou odolnost a konkurenceschopné oběhové hospodářství s cílem zajistit, že členské státy budou 

provádět příslušné právní předpisy za účelem dosažení strategického cíle Strategie v oblasti biologické 

rozmanitosti do roku 2030, kterým je, aby 30 % moří EU bylo chráněno, z toho 10 % přísně chráněno, a zajistit, 

aby všechny naše chráněné mořské oblasti měly do roku 2030 zavedena příslušná opatření pro řízení rybolovu. 

 

Budu vybízet členské státy, aby plně využívaly možnosti, které nabízí společná rybářská politika a směrnice o 

územním plánování námořních prostor, k provádění účinných opatření a plánování na podporu cílů každé chráněné 

mořské oblasti, abychom mohli omezit dopad hospodářských činností na mořské ekosystémy a zároveň zajistili 

podmínky pro silná a odolná odvětví a pobřežní komunity. Patří sem i podpůrná opatření pro dekarbonizaci 

loďstva. 

 

Naše moře jsou silně ovlivněna tím, co se děje na naší pevnině. Živiny pocházející převážně ze zemědělství 

způsobují eutrofizaci mořského prostředí. Většina plastového odpadu v mořích pochází z pevniny. Způsobuje 

zdravotní problémy a zhoršuje naše mořské prostředí. Vytváří také zbytečné dopady a náklady pro odvětví, která 

jsou na moři závislá, jako je rybolov a cestovní ruch. Proto, pokud budu potvrzen, budu spolupracovat s 

komisařkou pro životní prostředí, vodohospodářskou odolnost a konkurenceschopné oběhové hospodářství, a to 

jak v souvislosti se strategií pro vodohospodářskou odolnost, tak s Evropským paktem pro oceány, který budu 

vést, s cílem zajistit, aby naše řeky, moře a pobřežní oblasti byly zdravé a odolné. Rovněž se to promítne do 

činnosti v oblasti přizpůsobení se změně klimatu. 

 

Od roku 2026 musí členské státy zahrnout mokřady, včetně modrého uhlíku, do emisních inventur, které 

předkládají podle Rámcové úmluvy OSN o změně klimatu (UNFCCC), a do svých cílů pro nařízení o využívání 

půdy, změnách ve využívání půdy a lesnictví. Podle nařízení o obnově přírody musí zajistit, aby 90 % stanovišť 

mořských ekosystémů bylo v dobrém stavu, a za tímto účelem musí do roku 2030 zavést opatření k obnově alespoň 

na 30 procentech celkové plochy, která není v dobrém stavu. 

 

Pokud budu potvrzen, vypracuji plán společného přístupu EU ke shromažďování a zpracování potřebných údajů s 

cílem posoudit úlohu modrého uhlíku a dalších mokřadů při dosahování cílů EU v oblasti klimatu a přírody. 

Usnadní to vytváření nových obchodních modelů založených na pobídkách k tomu, aby stávající činnosti, jako je 

akvakultura, koexistovaly s přírodou a přispívaly ke snižování emisí skleníkových plynů. Umožní to vznik nových 

inovativních činností, jako je certifikace pohlcování uhlíku. 

 

Pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, posílím náš přístup k územnímu plánování námořních prostor s cílem 

pomoci optimalizovat různá využití moře a hospodářský potenciál oceánů a zároveň chránit jejich zdraví a 

odolnost. 

 

Směrnice o územním plánování námořních prostor již nyní vyžaduje, aby členské státy používaly ekosystémový 

přístup, který je klíčovým prvkem právních předpisů EU o ochraně mořského prostředí (zejména rámcové 

směrnice o strategii pro mořské prostředí).  
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Musíme však učinit více pro to, abychom členským státům pomohli uvést všechny tyto zásady do praxe, a v tomto 

ohledu bude důležitý Evropský pakt pro oceány. 

 

Na úrovni EU budu pořádat dialogy o rybolovu a oceánech, zejména za účelem diskuse o prostorovém využívání 

moře, přičemž navážu na dobrou práci Modrého fóra pro uživatele moře. Budu i nadále úzce spolupracovat s 

členskými státy, abychom dosáhli výsledků a zajistili, že naše politika bude odpovídat výzvám a prostorovým 

cílům do roku 2050. 

 

To vše bude představovat příspěvek EU k dosažení příslušného cíle udržitelného rozvoje (cíl udržitelného rozvoje 

č. 14), pokud jde o její cíle v oblasti biologické rozmanitosti a snižování znečištění, a umožní jí to nadále zaujímat 

vedoucí postavení při určování celosvětových norem. Skutečnost, že se úsilí na úrovni EU promítne do 

celosvětového měřítka, zároveň zajistí podporu ze strany našich vlastních odvětví modré ekonomiky.  Konkrétně 

se budu zasazovat o celosvětové úsilí o ochranu a obnovu oceánů a o splnění globálního závazku dohody o 

biologické rozmanitosti z Kchun-mingu a Montrealu, a to chránit do roku 2030 alespoň 30 % oceánu. Pokud budu 

potvrzen, bude mou prioritou i nadále prosazovat, aby každá chráněná mořská oblast na volném moři měla 

konkrétní plán řízení a aby byly přiděleny odpovídající zdroje na zajištění účinného provádění těchto plánů, včetně 

monitorování a prosazování, jakož i vytváření chráněných mořských oblastí v Jižním oceánu. Rovněž zmobilizuji 

diplomacii EU v oblasti oceánů s cílem podpořit rychlou ratifikaci a vstup v platnost Dohody o mořské biologické 

rozmanitosti v oblastech za hranicemi národní jurisdikce, která stanoví postup pro určování chráněných mořských 

oblastí v oblastech za hranicemi národní jurisdikce. Mým prvním strategickým cílem, pokud budu potvrzen ve 

funkci komisaře, bude přispět k diplomatickému úsilí o dosažení 60 ratifikací potřebných pro vstup dohody v 

platnost, což se doufejme stane do třetí konference OSN o oceánech v červnu 2025.  

 

Pro zmírnění dopadů znečištění na naše moře a oceány je rovněž klíčová regionální a mezinárodní spolupráce. 

Domnívám se, že je zásadní, aby EU byla i nadále katalyzátorem změn, ať už tím, že bude aktivní a nápomocná 

při závěrečných jednáních o globální úmluvě o plastech, nebo tím, že prohloubí naši spolupráci na regionální 

úrovni, včetně činnosti v rámci regionálních úmluv pro mořské prostředí, regionálních organizací pro řízení 

rybolovu nebo prostřednictvím našeho programu mezinárodní správy oceánů. 

 

Postoj Komise k hlubinné těžbě z mořského dna je stanoven v agendě EU pro mezinárodní správu oceánů. Komise 

se zasazuje o zákaz hlubinné těžby z mořského dna, dokud nebudou chybějící vědecké poznatky řádně doplněny, 

aby bylo možno prokázat, že těžba nemá žádné škodlivé účinky, a dokud nebudou v souladu s požadavky Úmluvy 

Organizace spojených národů o mořském právu zavedena v předpisech o těžbě nezbytná ustanovení pro účinnou 

ochranu mořského prostředí. S tímto postojem plně souhlasím, a pokud budu potvrzen ve funkci komisaře, budu 

jej hájit na všech příslušných jednáních na mezinárodní úrovni. 

 

 

 


